

ملخص الرسالة

عنوان الرسالة : أقوال الإمام عطاء بن أبي رباح ومروياته في التفسير - جمعاً ودراسة - (من بداية سورة الأعراف - إلى نهاية سورة الرعد). اسم الباحث: ماجد بن إبراهيم العباس. الدكتور / خالد صالح الزهراني.

الدرجة: مقدمة لنيل درجة الماجستير . هدفه: جمع أقوال عطاء بن أبي رباح ومروياته التفسيرية من الكتب المسندة في التفسير والسنة وغيرها، من أول المصحف إلى آخره، من خلال مشروع علمي مقترح، وكان نصيبي من بداية سورة الأعراف إلى نهاية سورة الرعد. وقد احتوى البحث على: مقدمة: تناولت فيها بيان أهمية الموضوع، وأسباب اختياره، والجهود والدراسات السابقة، وخطة البحث، وهي كالتالي:

الباب الأول: الدراسة النظرية، واشتملت على فصلين :

الفصل الأول : حياة الإمام عطاء بن أبي رباح، وفيه مبحثان: المبحث الأول : الحياة الشخصية، والمبحث الثاني : الحياة العلمية.

الفصل الثاني : الإمام عطاء بن أبي رباح مفسراً، وفيه مبحثان : المبحث الأول : مصادر عطاء بن أبي رباح في التفسير، والمبحث الثاني : منهج الإمام عطاء بن أبي رباح في التفسير. الباب الثاني: الدراسة التطبيقية . ثم الخاتمة وفيها أهم النتائج التي منها : تبين للباحث من خلال هذا البحث أن الإمام عطاء بن أبي رباح من كبار علماء التفسير المعتمدين في التفسير وعلوم القرآن الكريم؛ لأنه أخذ العلم عن الصحابة الكرام رضوان الله تعالى عليهم. ثانياً تأكد للباحث من خلال هذا البحث تفرد عطاء ببعض الآراء التفسيرية والفقهية واللغوية؛ مما يدل على أنه صاحب اختيار وترجيح في التفسير وغيره وليس مجرد ناقل للأقوال.

ومن التوصيات في خاتمة هذا البحث : أن يعمد الدارسون للتفسير وعلوم القرآن إلى الجانب التطبيقي من خلال الآثار النبوية وأقوال الصحابة والتابعين؛ لأنه مما يعين على معرفة التفسير الصحيح للآيات. ثانياً: أن تخصص كتب التفسير من كتب السنة المعتمدة بدراسة أقوال ومرويات سلفنا الصالح، وخاصة التابعين منهم كأمثال: شعبة، وقتادة ، وأبو العالية ، وإسماعيل بن عبد الرحمن السدي، وغيرهم؛ لأن في ذلك من الفوائد الجليلة لا توجد في غيرها. ، ثم الفهارس العامة. وصلى الله وسلم على سيدنا ونبينا محمد وعلى آله وصحبه أجمعين .

ABSTRACT

Title of the Study: *Sayings of Imam Ataa Ibn Abi Rabah and His Narratives in Quran Interpretation, Collections and Studies (from the Beginning of Surat Al Aaraf to the End of Surat Al Ra'd)*

Researcher: Majed Ibn Ibrahim Al Abbas
dr. khaled saleh Alzahrani

Degree: Master

Objectives: To collect the sayings of Imam Ataa Ibn Abi Rabah and his narratives in Quran Interpretation from the validated references in Interpretation and *Sunna* and other from the beginning of Quran to the end through a scientific proposed project. My share was from the beginning of Surat Al A'raf to the end of Surat Al Ra'd).

The research contained: an introduction dealing with the study significance, reasons for selection, literature, and study framework that is as follows:

Section one: Theoretical framework in two chapters:

Chapter one: Biography of Imam Ataa Ibn Abi Rabah: 1- personal life; 2- Scientific life.

Chapter two: Imam Ataa Ibn Abi Rabah as a Quranic interpreter: 1- Ataa Ibn Abi Rabah's resources of Qran interpretation; 2- Ataa Ibn Abi Rabah's methodology in Quran interpretation.

Section two: Applied study; and a conclusion including the main results as follows: First, Imam Ataa Ibn Abi Rabah is one of the great authentic scholars in Quran interpretation and Quran sciences since he learned from the great prophetic companions. Second, Imam Ataa Ibn Abi Rabah provided unique interpretive, *feqhi* and linguistic viewpoints which prove that he has his own opinions and weightings in interpretation not a mere narrative of others' sayings. The study presented the following recommendations: First, students and researchers in Quran interpretation and sciences should focus on the applied perspective through the Prophetic Tradition and sayings of prophetic companions and followers to know the correct and righteous interpretation of Quran verses. Second, Books of Quran interpretation relying upon the Prophetic Tradition should refer to the sayings and narratives of our great ancestors (Al Salaf) especially Sho'bah, Qatadah, Abul A'lyah, Isamael Ben Abdul Rahman Al Soddy and others for certain benefits that could not be achieved in other references. General appendixes came last.